
LEŚNICA

Z PERSPEKTYWY MIESZKAŃCÓW
PODSUMOWANIE BADAŃ



Struktura badanej próby



Od jak dawna mieszka P. 

na swoim osiedlu?

Jaką część Leśnicy P. 

zamieszkuje?
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Historyczna część Leśnicy

Pozostałe części Leśnicy

Struktura badanej próby

Badanie opierało się na ogólnodostępnej ankiecie 

internetowej (CAWI) skierowanej do wszystkich głosujących 

na projekty Wrocławskiego Budżetu Obywatelskiego 2024. 

Ankieta była aktywna w dniach głosowania 

(27.09.2024 – 14.10.2024).

W badaniu wzięło udział 355 osób, przy czym 79 wykluczono 

z dalszych analiz ze względu na zamieszkiwanie poza 

Leśnicą. Finalna próba liczyła zatem N=276 obserwacji.

Treść ankiety opracowano w porozumieniu z Departamentem 

Spraw Społecznych Urzędu Miejskiego Wrocławia.

Ile ma P. lat? 



Czy pełni P. rolę 

radnej/radnego osiedlowego?

Czy składał(a) P. 

projekty do WBO?

Czy aktywnie 

działa/działał(a) P. w NGO?

Struktura badanej próby

Większość badanych to osoby, które nie należą do rady 

osiedla, nie działają w organizacjach pozarządowych (NGOs) 

oraz nie składały projektów do Wrocławskiego 

Budżetu Obywatelskiego (WBO).

W badaniu wzięło udział 6 radnych osiedlowych (2% próby), 

natomiast deklarację zaangażowania w działalność 

organizacji pozarządowych wyraziło 16% respondentów.

Nieco większy odsetek badanych, bo 23%, zadeklarował 

złożenie jakiegokolwiek projektu do WBO 

(w tej lub w którejkolwiek z poprzednich edycji programu).
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Odczuwany komfort życia na osiedlu 

oraz jego zmiany



Czy działania podejmowane przez miasto w ciągu ostatnich 5 lat przyniosły 

odczuwalną poprawę jakości życia osobom mieszkającym na Leśnicy?
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Nie lub raczej nie Trochę tak, a trochę nie Tak lub raczej tak

Jednak badani są podzieleni pod względem poziomu 

satysfakcji z działań podejmowanych przez miasto 

w ciągu ostatnich 5 lat na osiedlu Leśnica. 

Jak wskazują pozyskane dane, 33% badanych wyraża 

satysfakcję z tych działań, a 33% jest niezadowolona z 

aktywności miasta. Pozostałe 34% dostrzega pewne zalety 

realizowanych przedsięwzięć, ale widzi też ich wady.

Osoby niezadowolone ze wspomnianych działań 

łatwiej znaleźć w historycznej części Leśnicy, a także 

wśród osób aktywnych społecznie 

(tj. zaangażowanych w działania organizacji pozarządowych). 

Ogólny komfort życia na osiedlu Leśnica –

oceniany z uwzględnieniem różnych aspektów 

jakości życia – jest postrzegany raczej pozytywnie. 

Średnia ocen dla całej próby, obliczona na 

podstawie dziesięciostopniowej skali, wynosi 6,66.

Czy badany jest 

usatysfakcjonowany 

z działań miasta?

N=276

N
=

2
7
6



W co inwestować? 

Priorytety inwestycyjne w oczach 

mieszkańców Leśnicy



Jakie działania uznaje P. za najważniejsze dla rozwoju Leśnicy w najbliższej 

dekadzie?
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Nie ma takich działań

Nie wiem - trudno powiedzieć

Wsparcie seniorów i rodzin w potrzebie

Zwiększenie oferty mieszkaniowej

Rozwój nowych miejsc pracy

Rozwój wspólnot lokalnych i edukacja obywatelska

Coś innego (jakie to działania?)

Rozwój infrastruktury społecznej

Rewitalizacja historycznej zabudowy Leśnicy

Ochrona przyrody, rozwój terenów zielonych

Rozbudowa komunikacji zbiorowej, pieszej i rowerowej

Budowa nowych i remonty istniejących dróg

Pozostałe części Leśnicy Historyczna część Leśnicy

Najliczniej wskazywane priorytety są 

nieco ważniejsze dla mieszkańców 

historycznej części Leśnicy. 

Osoby te częściej podkreślają też 

istotną rolę rewitalizacji historycznej 

zabudowy Leśnicy, przy czym cel ten 

pozostaje dla nich mniej istotny niż 

inwestycje w infrastrukturę 

transportową i zieloną.

Reprezentanci historycznej części 

Leśnicy rzadziej niż pozostali wskazują 

natomiast na istotną rolę działań 

„miękkich”, do których należy m.in. 

wzmacnianie wspólnot lokalnych oraz 

edukacja obywatelska.

N=276; procenty nie sumują się do 100. 

Respondent mógł wybrać maksymalnie 3 odpowiedzi.



A gdyby już teraz można było przeznaczyć 25 mln zł na działania w Leśnicy,             

to które z niżej wymienionych działań byłyby według P. najpilniejsze?
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podwórzy
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ul. Skoczylasa

Zmiany planów 
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Podział Leśnicy                      

na mniejsze osiedla
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Aktywności Lokalnej

Zapewnienie nowej siedziby 

Radzie Osiedla

Zmiana profilu działalności 

Zamku w Leśnicy

INICJATYWY NA RZECZ 

ZRÓWNOWAŻONEGO 

ROZWOJU

INICJATYWY NA RZECZ 

ODNOWY 

INFRASTRUKTURY

INICJATYWY NA RZECZ 

PORZĄDKOWANIA ORAZ 

WZMACNIANIA FUNKCJI

INICJATYWY NA RZECZ 

WZMACNIANIA 

SPOŁECZNOŚCI

W badaniu zapytano o osiemnaście predefiniowanych działań. Ze względu na ich dużą liczbę, zostały one podzielone na cztery kategorie. Na tej podstawie zsumowano liczbę wskazań

respondentów, które przypadają na każdą z kategorii oraz przeprowadzono normalizację uzyskanych wyników (niektóre kategorie zawierają mniej pozycji aniżeli dopuszczalna liczba

wyborów respondentów). W rezultacie, uzyskane wyniki rozciągają się na skali od 0 do 1, gdzie 0 = niewielkie znaczenie danej kategorii dla badanych, a 1 = priorytetowy charakter

działań. Zaprezentowane wyniki są średnią znormalizowanych wartości obliczoną na podstawie wskazań w całej próbie.



A gdyby już teraz można było przeznaczyć 25 mln zł na działania w Leśnicy,             

to które z niżej wymienionych działań byłyby według P. najpilniejsze?
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Silniejsza społeczność

Nowe funkcje

Odnowa infrastruktury

Rozwój zrównoważony

Pozostałe części Leśnicy Historyczna część Leśnicy Ogółem

N=276

W ujęciu ogólnym, największa liczba 

badanych wskazuje, że 25 mln zł 

należałoby w pierwszej kolejności 

przeznaczyć na działania 

zakwalifikowane do kategorii 

„zrównoważony rozwój”, a w dalszej 

kolejności – na przedsięwzięcia służące 

odnowie infrastruktury.            

Odmienny obraz wyłania się jednak po 

uwzględnieniu perspektywy 

przestrzennej. Mieszkańcy historycznej 

części Leśnicy nadają główny priorytet 

działaniom związanym z odnową 

infrastruktury, podczas gdy osoby 

reprezentujące pozostałe części osiedla 

przypisują większą wagę inicjatywom 

służącym zrównoważonemu rozwojowi. 



Dobrze byłoby pomyśleć o lepszym 

skomunikowaniu zachodniej części Leśnicy, 

doprowadzając tutaj tramwaj 

Autobus 123 kursujący przez Marszowice 

jeździ zbyt rzadko

Znikoma liczba delikatesów/sklepów z żywnością, 

dyskonty oferują produkty akcyjnie, problem z 

zakupem żywności dietetycznej (…) lokalne sklepy 

zamykane o 17:00-18:00

Na mapach SIP Wrocławia połowa Osiedla 

Malowniczego jest na jasnozielono, co oznacza: 

"słaby dostęp do infrastruktury komunikacyjnej"

Troszkę tragiczny jest dostęp do poczty. 

Owszem zwykle niepotrzebna, ale 5 km 

to trochę przesada

Stworzenie miejsc pracy dla ludzi po studiach –

małe biura itp. Dojazd do centrum jest długi i trudny

Jakie działania inwestycyjne i infrastrukturalne prowadzić? 

Wybrane odpowiedzi w opcji „coś innego” w pytaniach ankietowych



Należy zachować tą substancję leśną otacząjącą 

Leśnicę i już nic tam nie budować, tzn. zadbać o Las 

Marszowicki itp., bo to płuca Wrocławia

Zagospodarowanie stawów leśnickich oraz

więcej koszy na śmieci

Ul. Średzka powinna być ulicą jednokierunkową. 

Odciążenie ulicy Średzkiej w odcinku od pętli               

do Hermesu, to powinien być obszar małego ruchu, 

z większa ilością zieleni i miejscem na kawiarnie 

Zdecydowane zaprzestanie rozbudowy strefy 

przemysłowej przy Złotnikach

Słaba oferta sportowa dla dorosłych i dzieci, co generuje 

konieczność dojeżdżania w inne części miasta

Uporanie się ze smogiem w Leśnicy, który truje 

dzieci w przedszkolu na Wolskiej i te grające 

na boisku przy Krępickiej

Jakie działania inwestycyjne i infrastrukturalne prowadzić? 

Wybrane odpowiedzi w opcji „coś innego” w pytaniach ankietowych



Jak wzmacniać społeczność lokalną? 

Priorytetowe inicjatywy społeczne

w oczach mieszkańców



Które inicjatywy społeczne warto podjąć w pierwszej kolejności na osiedlu 

Leśnica?

Dodatkowe patrole policji 

oraz straży miejskiej

Nocny zakaz sprzedaży 

alkoholu

Cykliczne kino plenerowe

Małe, lokalne spotkania 

„podwórkowe”

Osiedlowe gry terenowe

Organizacja lokalnych 

imprez okolicznościowych

Organizacja pchlich targów

Zwiększenie oferty 

kulturalnej

Zwiększenie oferty sportowej

Działania z udziałem 

lokalnych liderów

Realizacja Mikrograntów

Rozbudowa sieci Centrów 

Aktywności Lokalnej

Wsparcie działalności 

lokalnych organizacji 

pozarządowych

Wsparcie działań na rzecz 

współpracy grup lokalnych 

oraz sąsiedzkich

Wyłonienie liderów 

osiedlowych

Stworzenie mieszkań              

dla osób najbardziej 

potrzebujących

Zwiększenie dostępności 

wsparcia Dziennego Domu 

Pomocy 

przy ul. Skoczylasa

INICJATYWY NA RZECZ 

BEZPIECZEŃSTWA

AKCJE SPOŁECZNE INICJATYWY NA RZECZ 

WZMACNIANIA LIDERÓW

INICJATYWY NA RZECZ 

POTRZEBUJĄCYCH

W badaniu zapytano o siedemnaście predefiniowanych działań. Ze względu na ich dużą liczbę, zostały one podzielone na cztery kategorie. Na tej podstawie zsumowano liczbę

wskazań respondentów, które przypadają na każdą z kategorii oraz przeprowadzono normalizację uzyskanych wyników (niektóre kategorie zawierają mniej pozycji aniżeli dopuszczalna

liczba wyborów respondentów). W rezultacie, uzyskane wyniki rozciągają się na skali od 0 do 1, gdzie 0 = niewielkie znaczenie danej kategorii dla badanych, a 1 = priorytetowy

charakter działań. Zaprezentowane wyniki są średnią znormalizowanych wartości obliczoną na podstawie wskazań w całej próbie.



Które inicjatywy społeczne warto podjąć w pierwszej kolejności na osiedlu 

Leśnica?
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Wsparcie potrzebujących

Wzmacnianie liderów

Akcje społeczne

Bezpieczeństwo

Pozostałe części Leśnicy Historyczna część Leśnicy Ogółem

W przypadku inicjatyw społecznych, 

szczególnie istotne okazują się 

przedsięwzięcia na rzecz poprawy 

bezpieczeństwa, a także rozszerzenie 

oferty działań społecznych z zakresu 

integracji, kultury i sportu. 

Duże znaczenie działań na rzecz 

poprawy bezpieczeństwa uwidacznia się 

szczególnie w opiniach mieszkańców 

historycznej części Leśnicy.

Z kolei osoby spoza historycznej 

części Leśnicy częściej zwracają 

uwagę na konieczność wzmocnienia 

szeroko rozumianych liderów lokalnych. 

N=276



Co jest kluczowe do tego, by zacieśniać współpracę między podmiotami 

mającymi największy wpływ na sytuację osiedla Leśnica?

0% 10% 20% 30% 40% 50%

Nic takiego

Coś innego

Nie wiem - trudno powiedzieć

Aktywność lokalnych partnerstw i grup sąsiedzkich

Nowe liderki lub nowi liderzy

Poprawa infrastruktury niezbędnej do działania

Czytelny podział kompetencji

Wzmocnienie i aktywność osiedlowych NGOs

Wsparcie urzędu miejskiego

Aktywność rady osiedla

Lepszy dostęp do informacji

Stworzenie dobrych kanałów komunikacji

Ustalenie wspólnych celów i priorytetów

Zwiększenie ilości środków finansowych

Pozostałe części Leśnicy Historyczna część Leśnicy

Oceniając czynniki kluczowe do 

zacieśnienia współpracy, reprezentanci 

historycznej części Leśnicy częściej 

zwracają uwagę na konieczność 

zwiększenia ilości środków 

finansowych oraz ustalenie wspólnych 

celów i priorytetów, a w dalszej 

kolejności – także na lepszy dostęp 

do informacji oraz większe wsparcie               

ze strony rady osiedla i urzędu 

miejskiego.

Dla reprezentantów pozostałych części 

osiedla istotniejsze jest stworzenie 

dobrych kanałów komunikacji oraz 

poprawa infrastruktury niezbędnej 

do działania. 

N=276; procenty nie sumują się do 100. 

Respondent mógł wybrać maksymalnie 3 odpowiedzi.



Kto lub co mógłby/mogłoby pomóc w mobilizacji nieaktywnych osób 

zamieszkujących Leśnicę do wspólnych lokalnych działań?

0% 10% 20% 30% 40% 50%

Coś innego

Aktywność rad parafialnych i związków wyznaniowych

Przykład dawany przez innych mieszkańców

Przykład dawany przez osoby z urzędu

Dobry pomysł - pozytywna idea

Aktywność i zaangażowanie NGOs

"Świeża krew" - nowe liderki lub liderzy z pomysłami

Aktywność radnych osiedlowych

Aktywność instytucji działających na osiedlu

Ważny dla mieszkańców cel

Lepszy dostęp do informacji

Pozostałe części Leśnicy Historyczna część Leśnicy

Hierarchia działań, które mogłyby 

zwiększyć zaangażowanie nieaktywnych 

mieszkańców w działania osiedlowe, 

jest podobna wśród reprezentantów obu 

części osiedla.

Warto jednak zwrócić uwagę, że osoby 

reprezentujące historyczną część 

Leśnicy przywiązują nieco większą 

wagę do aktywizacji mieszkańców 

za pośrednictwem podmiotów 

instytucjonalnych: rady osiedla i jej 

członków, NGOs oraz pozostałych 

instytucji społecznych, które funkcjonują 

na terenie Leśnicy.

Z kolei reprezentanci pozostałych części 

osiedla nieco częściej oczekują 

lepszego dostępu do informacji na temat 

możliwych formach zaangażowania.

N=276; procenty nie sumują się do 100. 

Respondent mógł wybrać maksymalnie 3 odpowiedzi.



Zmiana oferty CAL Złotniki na wzór innych CALI         

z bogata ofertą zajęć dla wszystkich

Bardzo potrzebna jest budowa CAL 

(z dużą biblioteką) na Stabłowicach

Podział na mniejsze osiedla – aktualnie trudno 

mówić o wspólnych celach nowoczesnych osiedli 

na Stabłowicach oraz zaniedbanych 

infrastrukturalnie części Leśnicy

W Domu Kultury "Zamek" w Leśnicy wyznaczyć na 

kółka: teatralne, literackie, filmowe, fotograficzne, 

plastyczne, rzeźbiarskie, i gimnastyczne

Obecna siedziba RO jest nieprzystosowana dla 

osób niepełnosprawnych. Wyklucza to możliwość 

udziału niepełnosprawnych seniorów w działaniach 

prowadzonych przez Klub Seniora

Jak poprawić sytuację społeczną i wzmocnić społeczność lokalną? 

Wybrane odpowiedzi w opcji „coś innego” w pytaniach ankietowych



Mieszkam tu stosunkowo niedługo, ale w oczy 

rzuca się problem z nadużywaniem alkoholu

Należy realizować działania, o których rzeczywiście 

mówią mieszkańcy, a nie zapchaj dziura żeby byli 

zadowoleni, że cokolwiek się dzieje

Oddanie decyzji w ręce mieszkańców 

przez glosowanie

Może się mylę, ale dużo inicjatyw (m.in. WBO) 

zostało odrzuconych przez konserwatora. Może 

warto by się zastanowić nad tym, które elementy 

należy zachowywać, a jakie stanowią już przeżytek

Odnoszę wrażenie że rada osiedla działa tylko dla 

pewnej grupy mieszkańców. Jest zamknięta w swojej 

bańce. Ryba psuje się od głowy

Życzyłbym sobie, aby w ogóle pojawiały się w 

Leśnicy (historycznej) jakiekolwiek patrole policji 

oraz straży miejskiej. Odkąd mieszkam tu 6 lat, 

to policjantów poza radiowozem widziałem dwa razy

Jak poprawić sytuację społeczną i wzmocnić społeczność lokalną? 

Wybrane odpowiedzi w opcji „coś innego” w pytaniach ankietowych



Główne wnioski z badania



Główne wnioski z badania

• Ogólny komfort życia na osiedlu Leśnica – oceniany z uwzględnieniem różnych aspektów jakości życia – jest oceniany 

raczej pozytywnie. Średnia ocen dla całej próby, obliczona na podstawie dziesięciostopniowej skali, wynosi 6,66.

• Satysfakcję z działań podejmowanych przez miasto w ciągu ostatnich 5 lat na osiedlu Leśnica wyraża 33% badanych, 

natomiast kolejne 34% dostrzega pewne zalety realizowanych przedsięwzięć, choć widzi też ich wady.

• Według badanych, do najważniejszych działań dla rozwoju Leśnicy w najbliższej dekadzie należą inwestycje dotyczące 

infrastruktury drogowej, transportu publicznego i rowerowego oraz ruchu pieszego. 

• Istotne są też inwestycje w zieleń, natomiast działania związane z rewitalizacją historycznej części Leśnicy plasują się 

na czwartej pozycji.



Główne wnioski z badania

• W obszarze działań społecznych kluczowe są przedsięwzięcia na rzecz bezpieczeństwa oraz realizacja inicjatyw 

służących aktywizacji i integracji społeczności osiedlowej (np. spotkania podwórkowe, a także rozwój oferty kulturalnej 

oraz sportowej). 

• Zdaniem badanych, współpracę lokalnych instytucji i aktywistów warto rozwijać poprzez zwiększenie ilości środków 

finansowych na cele osiedlowe, uzgodnienie priorytetowych celów, a także usprawnienie przepływu informacji. 

• Według respondentów, lepszy dostęp do informacji oraz wspólny cel są kluczowe także do tego, by w działania 

osiedlowe angażowali się nieaktywni mieszkańcy. Starania radnych osiedlowych oraz liderów osiedlowych plasują się           

na trzeciej pozycji. 

• Osoby spoza historycznej części Leśnicy nieco częściej zwracają też uwagę na deficyty w dostępie do informacji,

przez które trudno zaangażować nieaktywnych mieszkańców w działania osiedlowe. 



Dziękuję za uwagę


